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wystąpienia wszystkich Szanownych 
uczestników były na bardzo wysokim 
poziomie i stymulowały do aktywnej 
dyskusji naukowej. W 2019 r. wraz z 
Komisją Biotechnologii Oddziału PAN 
w Poznaniu udało się objąć patronatem 
Polskiego Towarzystwa Biochemiczne-
go II Konferencję. Patronat Polskiego 
Towarzystwa Biochemicznego został 
również przyznany na kolejnych Kon-

ferencjach Koła Nauko-
wego, które miały miej-
sce w latach 2020-2023. 
Mam nadzieję, że zosta-
nie również przyznany 
dla tegorocznej edycji 
Konferencji. W okre-
sie tym 
r ó w n i e ż 
przygoto-
wywałem 
pokonfe-
r e n c y j n ą 
notatkę do 

Postępów Biochemii. Chciał-
bym w tym miejscu wy-
razić słowa mojego głębo-
kiego podziękowania Re-
daktor Naczelnej Postępów 
Biochemii, Pani prof. IChB 
PAN dr hab. Kamilli Grzywacz oraz 
Sekretarz Redakcji Pani prof. UAM dr 
hab. Elżbiecie Czarniewskiej za wspa-
niałą współpracę i bardzo sprawne 
opublikowanie tych doniesień. 

W 2020 r. wyjątkowo 
nie uczestniczyłem w 
obradach Konferencji 
Koła Naukowego Stu-
dentów Biotechnologii 
„Operon”. Powróci-
łem na nią w kolejnym 
roku. IV Ogólnopolska 
Konferencja “Biotech-
nologia niejedno ma 
imię” odbyła się 27 li-
stopada 2021 r. Z kolei, 
V Konferencja odbyła 
się w dniach 26-27 listopada 2022 r., na-
tomiast VI Konferencja w dniach 25-26 
listopada 2023 r. (Ryc. 2, 3).
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Będąc pracownikiem naukowo-dy-
daktycznym Wydziału Biologii UAM 
mam ogromną przyjemność być zwią-
zanym z działalnością szacownego 
Koła Naukowego od 2019 r., początko-
wo jako osoba relacjonująca znakomite 
wydarzenie, jakim jest coroczna Ogól-
nopolska Konferencja Koła Naukowe-
go Studentów Biotechnologii „Operon” 
zatytułowana “Biotechnologia niejedno 
ma imię”. Począwszy 
od 2022 r. aktywnie 
uczestniczyłem w Kon-
ferencjach w charak-
terze wykładowcy, a 
w samym 2022 r. do-
datkowo jako członek 
komisji konkursowej 
oceniającej najlepsze 
wystąpienia studenckie 
(ustne i plakatowe) na 
Konferencji. Chciałbym 
zaznaczyć, że w latach 
2019-2023 Konferencja 
odbywała się w budynku BIOCEN-
TRUM Uniwersytetu Przyrodniczego 
w Poznaniu (wyjątkiem były lata 2020-
2021, w których z uwagi na pandemię 
COVID-19 Organizatorzy wykorzystali 
platformę zdalną Zoom).

Moje początkowe zetknięcie z Kon-
ferencją Koła Naukowego „Operon” 
było bardzo skromne. Po raz pierwszy 
zetknąłem się z Konferencją w 2019 r. 
(Ryc. 1). We wspomnianym roku jako 
Sekretarz Oddziału Poznańskiego Pol-
skiego Towarzystwa Biochemicznego 
z całego serca poparłem prośbę Orga-
nizatorów o objęcie patronatem Towa-
rzystwa tego wspaniałego wydarzenia 
i sporządzenie notatki, która została 
opublikowana w Postępach Biochemii. O 
podjęcie wspomnianych działań popro-
siła mnie Przewodnicząca komitetu or-
ganizacyjnego, Pani prof. UPP dr hab. 
Małgorzata Pietrowska-Borek. II Ogól-
nopolska Konferencja “Biotechnologia 
niejedno ma imię” odbyła się w dniach 
23-24 listopada 2019 r. i uczestniczyłem 
w niej w sposób bierny, aktywnie jed-
nak zabierając głos podczas dyskusji 
w ramach sesji wykładowych, gdyż 

Kilka słów refleksji odnośnie do pro-
filu tematycznego Konferencji. Wystą-
pienia w ramach Konferencji z 2019 r. 
były prezentowane w czterech blokach 
tematycznych: „Bioinformatyka”, „Bio-
paliwa”, „Biofarmaceutyki” oraz „Bio-
logia molekularna i genetyka”. W 2021 
r. wystąpienia uczestników Konferencji 
były prezentowane w postaci kolejnych 
bloków tematycznych: „Lepsze życie z 
biotechnologią” i „Biotechnologia eks-
perymentalna”. Z kolei w 2022 r. wy-
stąpienia były prezentowane w trzech 
blokach tematycznych: „Biotechnolo-
gia przemysłowa”, „Biotechnologia w 
ochronie środowiska” oraz “Biotechno-
logia molekularna”, a w 2023 r. w takich 

blokach tematycz-
nych, jak: „Biotech-
nologia zwierząt”, 
„Medical biotech-
nology”, „Biotech-
nologia roślin” oraz 
“ E n v i r o n m e n t a l 
biotechnology - Bio-
technologia środo-
wiskowa” (w tym 
roku po raz pierw-
szy część bloków te-
matycznych zawie-

rało wystąpienia anglojęzyczne). Widać 
zatem rozszerzenie zakresu tematycz-
nego konferencji przez Organizatorów 
i skupienie się w ostatnich latach na 
zagadnieniach biotechnologii zielonej i 

czerwonej, oraz szero-
ko rozumianej biologii 
molekularnej i genety-
ki. Tak więc, tematyka 
Konferencji w ostatnich 
latach obejmuje m.in. 
szeroko pojętą biotech-
nologię, biologię, me-
dycynę, inżynierię bio-
medyczną, rolnictwo, 
technologię żywności 
i nauki pokrewne. Ce-
lem Konferencji było 
zawsze przedstawienie 

biotechnologii jako interdyscyplinarnej 
dyscypliny naukowej mającej różno-
rodne zastosowanie w gospodarce. Jak 
jednak widać, Organizatorzy nie ogra-

Ryc. 1. Dyskusja naukowa podczas sesji wy-
kładowej w trakcie II Konferencji (2019).

Ryc. 2. Komitet organizacyjny V Konferencji 
(2022).

Ryc. 3. Komitet organizacyjny VI Konferencji 
(2023).
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niczają się jednak do 
samej biotechnologii, 
gdyż konferencje za-
wsze były doskonałym 
miejscem na wymianę 
doświadczeń badaw-
czych również w szero-
ko pojętej biologii mo-
lekularnej i genetyce 
(zarówno w wypadku 
wyników prac o cha-
rakterze poznawczym, 
jak i praktycznym).

Należy również za-
uważyć wzrost liczby 
uczestników konferen-
cji- studentów, dokto-
rantów, ich promoto-
rów/ opiekunów na-
ukowych oraz innych 
pracowników nauki z szeregu uczelni 
poznańskich (Ryc. 4, 5). W 2023 r. wy-
niósł on 100 osób, rok wcześniej- około 
70 osób, natomiast w 2021 r. w Konfe-
rencji brała udział wyjątkowo wysoka 
liczba uczestników (149 osób). 

Konferencja Koła Naukowego Stu-
dentów Biotechnologii „Operon” przy 
Uniwersytecie Przy-
rodniczym w Pozna-
niu w ostatnich latach 
stała się zatem jednych 
z istotnych wydarzeń 
naukowych, w których 
uczęszczają również 
członkowie i Zarząd 
Oddziału Poznańskie-
go Polskiego Towarzy-
stwa Biochemicznego. 
Świadczy o tym obec-
ność na Konferencjach 
w latach 2022-2023 
Przewodniczącego Od-
działu, Pana prof. IChB 
PAN dr hab. Zbignie-
wa Warkockiego. Na-
tomiast wcześniejsze 
Konferencje zaszczyciła 
swoją obecnością Pani 
prof. dr hab. Wiesława 
Jarmuszkiewicz, Prze-
wodnicząca Oddziału 
w latach 2014 - 2022. 

Konferencja Koła Naukowego Stu-
dentów Biotechnologii „Operon” przy 
Uniwersytecie Przyrodniczym w Po-
znaniu ma wymiar studencki i dokto-
rancki i jednoczy obydwa środowiska, 
pozwalając na przedstawienie wyni-

Miałem okazję w przystępny sposób 
przedstawić wyniki wysokoprzepu-
stowych analiz transkryptomicznych i 
proteomicznych, które umożliwiły po-
znanie pełnego profilu ekspresji genów 
kodujących niezwykłe i ciągle jeszcze 
niedostatecznie scharakteryzowane 
białka bogate w glicynę podczas odpo-
wiedzi roślin kalafiora (Brassica oleracea 
var. botrytis) na stres podwyższonej 
temperatury, w tym wstępną charak-
terystykę białek GRP o lokalizacji mito-
chondrialnej (Ryc. 9). Wiele z tych bia-
łek jest regulatorami ekspresji genów w 
odpowiedzi rośliny na stres, część wią-

że się specyficznie 
z RNA (kl. IV). W 
ramach V Konfe-
rencji, w 2022 r. 
miałem przyjem-
ność uczestniczyć 
w pracach komisji 
konkursowej oce-
niającej wystąpie-
nia ustne i plaka-
towe studentów 
i doktorantów. 
Podczas tej kon-
ferencji nagrody 
za wystąpienie 
ustne otrzymały 
studentki: Pani 
Weronika Śliwiń-
ska i Pani Kata-
rzyna Krawczyk, 
wykonujące prace 
dyplomowe na 
Wydziale Biologii 
UAM, a za wystą-
pienie plakatowe- 
Pan Filip Wojna-

rowski, oraz Pani Karolina Spławska 
również z Wydziału Biologii UAM. 

Z kolei podczas VI Konferencji w 
2023 miałem również zaszczyt otwo-
rzyć jedną z sesji tematycznych (“Envi-
ronmental biotechnology - Biotechno-
logia środowiskowa”) wykładem pt. 
„Plant mitochondria in the heart of stress 
response”. Nawiązując do swoich zain-
teresowań badawczych, przedstawi-
łem w nim wyniki systemowych analiz 
transkryptomicznych i proteomicz-
nych, które umożliwiły całościową ana-
lizę biogenezy mitochondriów kalafiora 
(B. oleracea var. botrytis) podczas odpo-
wiedzi tego gatunku na zróżnicowane 
warunki stresu abiotycznego. Ponadto 
drugą, anglojęzyczną sesję „Medical 
biotechnology” rozpoczął wykład prof. 
UAM dr hab. Jakuba Rybki z Wielko-

ków prac badawczych, 
najczęściej o charakte-
rze zespołowym. Uwa-
żam, że jest ona bardzo 
cennym wydarzeniem, 
które pozwala na co-
raz lepszą integrację 
lokalnego środowiska 
naukowego reprezen-
tującego biologię mole-
kularną i biotechnolo-
gię. Należy zauważyć, 
że we wszystkich wcze-
śniej przeze mnie opi-
sanych latach w Konfe-
rencjach tych 
brali udział 
liczni studen-
ci i doktoran-
ci, a także ich 
promotorzy i 

opiekunowie naukowi, m.in. 
z Wydziału Biologii oraz 
Centrum Zaawansowanych 
Technologii Uniwersytetu 
im. Adama Mickiewicza w 
Poznaniu (Ryc. 6, 7).

Przykładowo, podczas 
Konferencji w 2019 r. dr 

Andrzej Zie-
leziński, ad-
iunkt w Za-
kładzie Bio-
logii Oblicze-
niowej Insty-
tutu Biologii 
Molekularnej 
i Biotechno-
logii na Wy-
dziale Bio-
logii UAM 
wykładem zatytuło-
wanym “Porównanie 
sekwencji biologicznych 
metodami alignment-
-free” rozpoczął obrady 
w ramach sesji Bioin-
formatyka (Ryc. 8). W 
tym samym roku dwaj 
studenci/ doktoranci 
z Wydziału Biologii 
UAM, Panowie Szy-
mon Stefaniak i Patryk 

Nowicki zostali nagrodzeni za swoje 
wystąpienia ustne. 

Podczas konferencji w 2022 r., roz-
począłem trzecią sesję „Biotechnologia 
molekularna” wykładem zatytułowa-
nym „Roślinne białka bogate w glicynę – 
niezwykli gracze w odpowiedzi na stres”. 

Ryc. 4. Uczestnicy V Konferencji Naukowej 
„Biotechnologia niejedno ma imię” (2022).

Ryc. 5. Uczestnicy VI Konferencji (2023). Fre-
kwencja dopisała i rośnie z roku na rok!

Ryc. 6. Prof. UAM dr hab. Michał Rurek pod-
czas sesji plakatowej w trakcie V Konferencji 
(2022).

Ryc. 7. Dyskusja naukowa podczas sesji pla-
katowej w trakcie VI Konferencji (2023).
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polskiego Centrum Zaawansowanych 
Technologii Uniwersytetu im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu zatytułowany 
„Medical biotechnology in the context of 
3D bioprinted meniscus”, w którym Pre-
legent omówił perspektywy biodruku 
łąkotki kolana z wykorzystaniem ko-
mórek macierzy zewnątrzkomórkowej 
łąkotki świni oraz warunki ich prolife-
racji i różnicowania. Na konferencji w 
2023 r. nagrodzone zostały wystąpienia 
ustne studentów z 
Wydziału Biologii  
UAM: Pani Mireli 
Król, Pani Karoliny 
Wleklik, a także wy-
stąpienia plakatowe 
studentów i dokto-
rantów z naszego 
Wydziału: Anny Bi-
sok i Mateusza We-
sołowskiego (Ryc. 
10). 

Ogromnie się cie-
szę, że w bieżącym, 
2024 r. będę mógł również uczestni-
czyć w kolejnej VII Konferencji, która 
odbędzie się 23-24 listopada. Podobnie, 
jak w roku ubiegłym jej obrady będą 
się toczyły w języku 
polskim i angielskim, 
a zagadnienia na niej 
poruszane najlepiej 
streszczają przypisa-
ne jej słowa kluczo-
we, takie jak: „Plant”, 
„Animal”, „Medical” 
i „Industrial”. Mam 
wrażenie, że słowa te 
doskonale reprezen-
tują główne zagad-
nienia naukowe, które 
od pewnego czasu 
„wykrystalizowały” 
się jako główna oś 
tematyczna Konfe-
rencji. W tym miejscu 
chciałbym bardzo ser-
decznie podziękować 
Komitetowi Organi-
zacyjnemu Konferen-
cji, w skład którego 
wchodzą zarówno 
pracownicy, jak i dok-
toranci i studenci Uni-
wersytetu Przyrodniczego w Poznaniu 
za rzetelną, bardzo ciężką pracę i przy-
gotowanie wydarzenia na najwyższym 
możliwym poziomie. W szczególności 
serdecznie dziękuję „niezmordowa-
nym” Przewodniczącym Komitetu- 

Pani prof. UPP dr hab. Małgorzacie 
Pietrowskiej-Borek, która pełniła tę 
funkcję do 2022 r., oraz Pani prof. UPP 
dr hab. Joannie Perle-Kajan, która prze-
wodniczy Komitetowi Organizacyjne-
mu Konferencji od 2023 r. Możliwość 
dyskusji ze studentami przy kawie i 
przepysznej drożdżówce w pogodny 
listopadowy weekend była zawsze dla 
mnie wyjątkowym zdarzeniem.

Jak zaznaczyłem to 
powyżej, ostatnio zakres 
tematyczny konferencji 
uległ znacznemu posze-
rzeniu. W 2023 
r. zorganizo-
wano również 
pierwsze se-
sje w języku 
angielskim, a 
swoją szansę 
na przedsta-
wienie wyni-
ków swojej 
pracy mieli 

również goście zagraniczni. 
Konferencja zyskała zatem 
tytuł w języku angielskim 
„International Conference: 

The Many Faces of Bio-
technology”. Na mapie 
poznańskich wydarzeń 
naukowych Konferencja 
dorobiła się swojej sil-
nej pozycji. Stała się ona 
wspaniałym przyczyn-
kiem do wymiany na-
ukowych doświadczeń, 
do pogłębionych dysku-
sji i do rozwiązywania 
problemów naukowych, 
które każdy badacz na-
potyka na swojej ścież-
ce. Wiemy, że nauka jest 
przedsięwzięciem zespo-
łowym. Bez zespołowo-
ści nauki nie może toczyć 
się rzetelna dyskusja 
nad uzyskanymi wyni-
kami. Konferencja jest 
doskonałym przyczyn-
kiem do wypracowania 
u młodych naukowców 
dyskusji naukowej na 
wysokim poziomie. A 

jako naukowiec i dydaktyk chciałbym 
dopowiedzieć, że wystąpienia uczest-
ników Konferencji posiadały również 
wyraźny aspekt popularyzujący na-
ukę. Wiele z nich było prawdziwymi 
„perełkami”, nie tylko naukowymi, ale 

i dydaktycznymi. Dotyczy to w szcze-
gólnym stopniu wykładów plenarnych 
i otwierających poszczególne sesje. Sta-
ły się one dla mnie wzorami, jak należy 
prowadzić zajęcia dydaktyczne. Za in-
spiracje nie tylko naukowe, ale i dydak-
tyczne- bardzo serdecznie dziękuję!

W ostatnich latach z wielką przy-
jemnością przysłuchiwałem się rów-
nież dyskusjom toczącym się w pobli-
żu sali obrad, na korytarzu i na samej 
sali wykładowej, które towarzyszyły 
Konferencjom zwłaszcza podczas se-
sji plakatowych. Ich poziom stale ro-

śnie, co niejako jest 
wymuszane przez 
nowe rewolucyj-
ne odkrycia, które 
zmieniają nie tylko 
nasze spojrzenie na 
biologię molekular-
ną, genetykę i bio-
technologię, ale są 
niepowtarzalnym 
bodźcem do dosko-
nalenia własnego 
warsztatu badaw-
czego. Ogromnie 
doceniam wkład 

Koleżanek i Kolegów z Uniwersytetu 
Przyrodniczego w Poznaniu w opra-
cowanie, kontynuację i nieustanne do-
skonalenie „image’u” Konferencji w 
ostatnich latach i bardzo serdecznie im 
dziękuję za ich ciężką i owocną pracę. 
Mam nadzieję, że tak wspaniałe i cieka-
we wydarzenie naukowe będzie stale 
poszerzane i dalej doskonalone, zarów-
no pod względem tematycznym, jak 
i formalnym. Nie stanie się to jednak 
bez dalszego, solidnego wkładu całego 
poznańskiego środowiska naukowego 
w doskonalenie Konferencji Koła Na-
ukowego Studentów Biotechnologii 
„Operon”. A zatem- do pracy i życzę z 
całego serca powodzenia! Organizato-
rzy i Uczestnicy Konferencji- działacie 
jakże wspaniale, przyczyniając się do 
budowania cudownego i pełnego nie-
spodzianek Gmachu Nauki!

zebrał 
prof. UAM dr hab. Michał Rurek 
Zakład Biologii Molekularnej i Ko-
mórkowej, Instytut Biologii Mole-
kularnej i Biotechnologii, Wydział 
Biologii, Uniwersytet im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu 
e-mail: rurek@amu.edu.pl

Ryc. 8. Wykład otwierający sesję „Bioin-
formatyka” w trakcie II Konferencji (2019) 
wygłosił dr Andrzej Zieleziński z Wydziału 
Biologii UAM.

Ryc. 9. Wykład otwierający sesję „Biotechno-
logia molekularna” na V Konferencji (2022) 
wygłosił prof. UAM dr hab. Michał Rurek z 
Wydziału Biologii UAM.

Ryc. 10. Nagrodzeni studenci i doktoranci 
podczas VI Konferencji (2023).


